



国内体育教师胜任特征的研究进展

Review of the Research Progress of the Competency Characteristics of the Chinese PE Teachers

DOI:

中文关键词:[胜任特征](#) [胜任特征模型](#) [体育教师](#)英文关键词:[competency characteristics](#) [competency characteristics model](#) [physical education teacher](#)

基金项目:北京市属高等学校人才强教深化计划中青年骨干教师人才资助项目 (PHR201108293)

作者	单位
徐守森	首都体育学院心理学与教育学教研室
张月	首都体育学院研究生部
李京斌	首都体育学院运动科学与健康学院

摘要点击次数: 252

全文下载次数: 282

中文摘要:

教师胜任特征是近年来教师专业化发展研究的热点课题之一,国内学者陆续做了大量研究。但是关于体育教师胜任特征的研究还比较薄弱,亟需更多的理论探讨和实证探索。采用文献资料法梳理了近年来国内体育教师胜任特征方面的量化研究,发现:(1)研究对象上,研究被试主要为中学体育教师(42.9%)和大学体育教师(35.7%);(2)地域分布上,研究被试(90.9%)主要来自东部发达省份;(3)研究方法上,所有的研究都使用了问卷调查法(100%),部分研究用到了专家访谈法(28.6%),很少有研究(14.2%)用到胜任特征模型建构的经典方法——行为事件访谈;(4)研究结论上,绝大多数研究者对胜任特征、胜任特征模型的把握不够规范。笔者对未来的如何进行体育教师胜任特征研究提供了若干建议。

英文摘要:

Teacher's competence has been one of the hot research topics of the teachers' professional development in the recent years. The domestic scholars have made a lot of studies. Yet the studies on the competence characteristics of PE teachers are still weak and need more theoretical discussion and empirical exploration. Adopting the method of literature study, the article summarizes the recent domestic quantitative studies on the competence characteristics of PE teachers and finds that the subjects of study are mostly middle school PE teachers (42.9%) and college PE teachers (35.7%). Most subjects (90.9%) are from the developed provinces in the East. All the studies use the research method of questionnaire (100%) and some use expert interview

文章下载top30

MORE >

- 01 法学视阈下欧洲和北美体育组织...
- 02 国际体育活动及全球体育法中的...
- 03 中国体育现代化与体育法制建设
- 04 中国体育法制之殇
- 05 公共服务均等化视阈下上海体育...
- 06 体育视频数据库的制作方案——...
- 07 德国和原西德体育电视媒体发展...
- 08 再论上海竞技体育可持续发展之...
- 09 专题导读:体育全球化发展的必...
- 10 辨析体育现代化概念的内涵与外...
- 11 张峻旋转推铅球过渡阶段主要关...
- 12 体育彩票:公益事业的助推器,...
- 13 上海竞技体育可持续发展之路:...
- 14 文化大发展大繁荣背景下的体育...
- 15 上海竞技体育发展定位研究

文章浏览top30

MORE >

- 01 再论上海竞技体育可持续发展之...
- 02 上海竞技体育可持续发展之路:...
- 03 专题导读:体育全球化发展的必...
- 04 上海竞技体育发展定位研究
- 05 少年儿童击剑运动员的科学训练
- 06 NBA与CBA比赛跳跃步法的...
- 07 女子举重运动员膝关节受伤后的...
- 08 我国体育彩票发展现状及对策
- 09 辨析体育现代化概念的内涵与外...
- 10 张峻旋转推铅球过渡阶段主要关...
- 11 上海市区县竞技体育项目管理发...
- 12 体育领域残疾歧视的国际法规制
- 13 体育彩票:公益事业的助推器,...
- 14 体育彩票彩民网上问卷调查系统...
- 15 文化大发展大繁荣背景下的体育...

被引频次top30

MORE >

- 01 中外竞技体育后备人才... (144)
- 02 关于我国体育旅游的现... (112)
- 03 我国城市残疾人健身体... (110)
- 04 奥运会志愿者与大学生 (89)
- 05 体育教学模式的研究 (85)

(28.6%). And only a few (14.2%) use behavior event interview, which is a classical method for constructing a competency model. As to the conclusion of the studies, most of the researchers cannot correctly define competence characteristics and competence characteristics model. Suggestions are put forward in the article for the future studies on competency characteristics of PE teachers.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

关闭

-  击剑运动员的核心力量... (65)
-  论学校体育与竞技运动... (63)
-  体育课“分层”教学模式... (56)
-  构建完善的体育公共服... (55)
-  国外体育产业形成与发展 (55)
-  体育人口的概念、分类... (51)
-  对当今国际性重大体育... (51)
-  优秀运动员身体机能评... (50)
-  上海市优秀运动队“体教... (50)
-  加强残疾学生体育教学... (49)

版权所有：上海体育科学研究所《体育科研》编辑部 沪ICP备07028060号

技术支持：北京勤云科技发展有限公司

历史访问量:683280 今日访问量:167